

PREFACE

Neither the power of your tools
Neither the elegance of your mathematical models,
Neither the accuracy of your calculations
Do not replace your original thought.

This issue is dedicated to the 10th International interdisciplinary seminar "Mathematical models and simulation of laser-plasma processes & advanced science technologies." The seminar started its work in 2003 by an initiative of the scientists of two institutions of the Russian Academy of Sciences - Keldysh Institute of Applied Mathematics (Prof., Dr. of phys.-math. sci. V.I. Mazhukin) and Prokhorov Institute of General Physics (Dr. of phys.-math. sci. S.V. Garnov). In 2007, the organizers of the seminar were joined by a group of scientists from the University of Montenegro (Prof. Labud Vukcevic, Prof. Zarko Pavicevic). Largely due to their initiative in 2009, a second section appeared at the Seminar - "Mathematical modeling in advanced science technologies." Currently, the seminar consists of two sections – the natural scientific and the humanitarian-economical. They are united by a common methodological framework – mathematical modeling. Modern mathematical modeling is a versatile research technology based on the replacement of the original process of physical or information-logical nature with its image – a mathematical model. Mathematical models allow us to abstract from reality, while highlighting the main features and connections that are common to many real processes. This ensures the universality and unity of the approaches of mathematical modeling to analyzing and solving problems of different nature.



Академик А.А. Самарский

Historically, the use of methods of mathematical modeling started in the natural sciences, where mathematical tools are an integral part of the description of the phenomenon and its subsequent analysis. One of the founders and ideologists of modern mathematical modeling in natural sciences is well-known Soviet and Russian scientist Academician A.A. Samarskii, whose contribution to the development of mathematical sciences has received numerous government awards, including the title Hero of Socialist Labor and winner of the Lenin and State prizes. He owns many of the basic ideas of mathematical modeling, including the formulation of computational experiment and the famous triad: **Model – Algorithm – Computer program**. Under his leadership, a number of unique computational experiments were carried out for the first time, including the phenomenon of the T-layer, the problem of laser fusion, plasma phenomena in Tokomak, laser-plasma processing of materials, etc. Because of the efforts of A.A. Samarskii, mathematical modeling is currently acquired the status of an independent science.



Академик А.М. Прохоров

Among the many scientific fields, developed at the Keldysh Institute of Applied Mathematics, traditional direction for the scientific school of A.A. Samarskii is mathematical modeling of the problems of laser action on materials, in the so-called technological range of the radiation intensity. Research on this subject for many years was carried out in close collaboration with the scientific school of Nobel laureate Academician A.M. Prokhorov, who is the founder of the Prokhorov General Physics Institute of RAS. The name of A.M. Prokhorov is widely known in his country and abroad. Aleksandr Mikhailovich Prokhorov is one of the founders of quantum electronics and laser physics – the subjects belonging to one of the greatest scientific achievements of the XX century. His scientific work was recognized with an international reputation – the Nobel Prize in 1964 – and the government – the title of Hero of Socialist Labor, Laureate of Lenin and State prizes and other awards.

In the natural sciences section of the Seminar, the efforts are concentrated on the study of laser physics, the development of mathematical methods and modeling of the numerous applications of laser technology. Fifty years after its birth (1961), the laser is a modern, efficient and elegant tool with numerous applications in physics, chemistry, biology, materials science, medicine, space and security issues.

The latest achievements of fundamental and applied research in the field of laser materials processing, synthesis, and diagnostics for the nano-pico-femtosecond pulses are discussed at the meetings. Urgent topics are the problems of mathematical modeling of laser nanostructuring and generation of nanoparticles, pulsed laser deposition of thin films, interaction of ultrashort laser pulses with materials and laser ablation.

Section on "Mathematical modeling in advanced science technologies" discusses the application of mathematical methods in such areas of knowledge as economics, linguistics, history, demography, sociology, medicine, ecology, where the problems are not easy to formalize, and the results of unknown technologies are not so obvious. The level of complexity of these areas at the present stage of development requires new approaches to solving them. In the post-industrial society, where science has become a direct productive force, the information technology and the information impact on all spheres of human activity came to the forefront. The economy gained a highly complex character, which is determined by a large number of interdependent relationships between economic structures and the influence of politics, human factors, the risks of different nature, and other factors. The depth and breadth of the computer or information revolution requires extensive use of mathematical knowledge to solve the complicated problems in various spheres of social life, social and economic activities. Mathematical modeling is now actively integrated into the structure of the modern information society, as the intellectual core of information technology. The possibility of applying the methodology of mathematical modeling in history, linguistics, medicine, ecology, and demography are discussed in the section "Mathematical modeling of advanced science technologies". The economic problems are the most adapted to the mathematical modeling. Of particular interest is the theme of space exploration in historical, humanitarian, informational aspects that is discussed at the meetings of the section.

A distinctive feature of the seminar discussions were always urgent issues of timely reaction of the scientific and academic community to the challenges of a rapidly changing situation in the field of scientific research and higher education. Traditional topical discussions are "State of the fundamental science" and "Education in the XXI century".

This issue reflects all the traditional areas discussed in the scientific and the humanity and economical sections, and the most interesting topics of discussion. Articles are grouped into the following rubrics:

- Laser-plasma processes. Experiment and Modeling;
- Mathematics and Modeling;
- Space;
- Modeling in Economics;
- Actual problems of the humanities.

Chair of the Scientific Committee, Prof. Dr. V. Mazhukin
Keldysh Institute of Applied Mathematics of Russian Academy of
Sciences (<http://lppm3.ru/>).



ПРЕДИСЛОВИЕ

Ни мощь твоих инструментов,
Ни изящество твоих математических моделей,
Ни точность твоих вычислений
Не заменят оригинальности твоей мысли.

Настоящий выпуск посвящен 10-му Международному междисциплинарному семинару «Математические модели и моделирование в лазерно-плазменных процессах & Передовых научных технологиях». Семинар начал работу в 2003 году в Москве по инициативе группы ученых двух Институтов Российской академии наук – Института математического моделирования – (профессор, доктор физ. – мат. наук В.И. Мажукин) и Институтом общей физики им. А.М. Прохорова – (доктор физ. – мат. наук С.В. Гарнов). В 2007 году к организаторам Семинара присоединилась группа ученых Университета Черногории (профессор Лабуд Вукчевич, профессор Жарко Павичевич), во многом, благодаря их инициативе с 2009 года у Семинара появилась вторая секция «Математическое моделирование в передовых научных технологиях». В настоящее время семинар состоит из двух секций – естественнонаучной и гуманитарно-экономической. Объединяет их единая методологическая основа – математическое моделирование. Современное математическое моделирование представляет собой универсальную технологию научных исследований, основанную на замене исходного процесса физической или информационно-логической природы его образом – математической моделью. Математические модели позволяют абстрагироваться от реальности, выделив при этом основные свойства и связи общие для многих реальных процессов. Этим обеспечивается универсальность и единство подходов математического моделирования к анализу и решению проблем различной природы.



Академик А.А. Самарский

Исторически применение методов математического моделирования началось в естественных науках, где математический аппарат является неотъемлемой составляющей описания явления и его последующего анализа. Одним из основоположников и идеологов современного математического моделирования в естественных науках является известный советский и российский ученый академик А.А. Самарский, вклад которого в развитие математических наук отмечен многими правительственными наградами, в том числе званием Героя социалистического труда и лауреата Ленинской и Государственной премий. Ему принадлежат многие основополагающие идеи в области математического моделирования, в том числе формулировки Вычислительного эксперимента и знаменитой триады: **Модель – Алгоритм –**

Компьютерная программа. Под его руководством впервые был выполнен ряд уникальных вычислительных экспериментов, среди которых явление Т-слоя, проблемы

лазерного термоядерного синтеза, плазменные явления в Токомаках, лазерно-плазменная обработка материалов и т. д. Благодаря усилиям А.А. Самарского математическое моделирование в настоящее время приобрело статус самостоятельной науки.



Академик А.М. Прохоров

Среди многих научных направлений, развиваемых в Институте прикладной математики им. М.В. Келдыша традиционным направлением для Научной школы А.А. Самарского остается математическое моделирование в проблемах лазерного воздействия на материалы в, так называемом, технологическом диапазоне интенсивности излучения. Исследования по данной тематике на протяжении многих лет проводятся в тесном сотрудничестве с научной школой Нобелевского лауреата академика А.М. Прохорова основателя Института общей физики РАН. Имя А.М. Прохорова широко известно у нас в стране и за рубежом. Александр Михайлович Прохоров - один из основоположников квантовой электроники и лазерной физики – дисциплин, принадлежащих к числу самых великих достижений науки XX столетия. Его

научная деятельность отмечена международным признанием – Нобелевской премией 1964 года – и правительством страны – званиями Героя социалистического труда, лауреата Ленинской и Государственной премий и другими наградами.

В естественнонаучной секции Семинара усилия в основном сосредоточены на исследовании процессов лазерной физики, развитии математических методов и моделировании многочисленных приложений лазерной техники. Через пятьдесят лет после своего рождения (1961 г.), лазер представляет собой современный, эффективный и элегантный инструмент, с многочисленными приложениями в физике, химии, биологии, материаловедении, медицине, космосе и проблемах безопасности.

На заседаниях обсуждаются последние достижения фундаментальных и прикладных исследований в области лазерной обработки материалов, синтеза, и диагностики для –нано, –пико, –фемтосекундных импульсов. Актуальными темами являются проблемы математического моделирования процессов лазерного наноструктурирования генерации наночастиц, импульсного лазерного напыления тонких пленок, взаимодействие ультракоротких лазерных импульсов с материалами и лазерной абляции.

На секции «Математическое моделирование в передовых научных технологиях» обсуждается применение математических методов в таких областях знаний как экономика, лингвистика, история, демография, социология, медицина, экология, где проблемы трудноформализуемы, а результаты применения неизвестных технологий не столь очевидны, связано с большими трудностями. Уровень сложности проблем этих направлений на современном этапе развития требует новых подходов в их решении. В постиндустриальном обществе, где наука стала непосредственной производительной силой, на передний план вышли информационные технологии и информационное воздействие на все сферы человеческой деятельности. Экономика приобрела сверхсложный характер, который определяется как огромным числом взаимозависимых связей между экономическими структурами, так и влиянием

политики, человеческого фактора, рисков различной природы и других факторов. Глубина и размах компьютерной или информационной революции требует широкого применения математических знаний для решения усложнившихся проблем в различных сферах общественной жизни, социальной и экономической деятельности. Сейчас математическое моделирование активно встраивается в структуры современного информационного общества, являясь интеллектуальным ядром информационных технологий. На секции «Математическое моделирование в передовых научных технологиях» обсуждаются возможности применения методологии математического моделирования в истории, лингвистике, медицине, экологии, демографии. Наиболее адаптированными к математическому моделированию являются экономические проблемы. Особый интерес представляет тема освоения космоса в историческом, гуманитарном, информационном аспектах, обсуждаемая на заседаниях секции.

Отличительной чертой семинара всегда были дискуссии, на которых обсуждались актуальные вопросы своевременной реакции научного и преподавательского сообщества на вызовы быстро меняющейся обстановки в области научных исследований и высшего образования. Традиционными стали тематические дискуссии – «Состояние фундаментальной науки» и «Образование в XXI веке».

В настоящем выпуске журнала нашли отражение все традиционные направления, обсуждаемые на естественнонаучной и гуманитарно-экономической секциях, а также наиболее интересные темы дискуссий. Статьи группируются в следующих рубриках:

- Лазерно-плазменные процессы. Эксперимент и моделирование;
- Математика и моделирование;
- Космос;
- Моделирование в экономике;
- Актуальные проблемы гуманитарных наук.

Председатель Программного Комитета профессор В.И. Мажукин,
Институт прикладной математики им. М.В. Келдыша РАН
(<http://lppm3.ru/>).